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دانشگاهدانشگاهدانشگاهدانشگاه f a r h i k h t e g a n o n l i n ef a r h i k h t e g a n o n l i n e

حذف۲۰۰کدرشتهدانشگاهفنیوحرفهای

عرفان خسرویان، رئیس دانشگاه فنی و حرفه ای در گفت وگو با مهر با اشاره به اجرای 

طرح ساماندهی در دانشگاه فنی و حرفه ای گفت: »درحال حاضر در راستای ساماندهی 

رشته ها نزدیک ۲۰۰ کدرشته حذف شده و ۱۴ برنامه درسی جدید در دستور کار شورای 

برنامه ریزی دانشگاه قرار گرفته است و همچنین بحث کنسرسیوم های اشتغال در استان ها 

درحال پیگیری است که به زودی خبرهای آن اعلام می شود.« وی افزود: »آموزش های 

فنی وحرفه ای در کشور در دهه گذشته مغفول بوده و با آغاز دولت سیزدهم تحولات و 

تحرکات خوبی در این حوزه صورت گرفته است. در سال گذشته با توجهی که به این 

دانشگاه صورت گرفته است بیش از ۲۴ پروژه عمرانی در استان های مختلف تجهیز، 

تکمیل و افتتاح شده است.« 

خسرویان افزود: »در سفرهای استانی تجهیز آموزشگاه های فنی و حرفه ای در دستور 

کار است. برای مثال اخیرا نزدیک ۹۰ میلیارد تومان به استان آذربایجان شرقی تخصیص 

داده شد.« 

دستورالعملانتخابجهادگراننمونهاصلاحشد

حسن فارسی، قائم مقام رئیس و معاون هماهنگی و امور مجلس جهاددانشگاهی 

با اشاره به اصلاح دستورالعمل انتخاب جهادگر نمونه گفت: »با توجه به فرصت 

و محدودیت زمانی پس از جمع بندی نظرات اخذشده از معاونت ها و واحدهای 

سازمانی تابعه درخصوص دستورالعمل، بحث و بررسی آن در شورای معاونان انجام 

شد و درنهایت در جلسه ۲۲ خرداد به تصویب رسید.« 

فارسی افزود: »دستورالعمل جدید هم به لحاظ سهمیه بندی و افزایش سقف تعداد 

نفرات معرفی شده متناسب با تعداد اعضای شاغل در هر واحد سازمانی و هم در 

بسیاری از شاخص های اختصاصی هر حوزه و نیز فرآیند انتخاب، به واقعیت و الگوی 

مطلوب نزدیک تر شد؛ البته باید به این نکته اشاره کنم که تعدادی از پیشنهادها به 

دلیل محدودیت زمانی و عدم امکان مهیا شدن بستر اجرایی، به دوره بعدی انتخاب 

موکول شد که ازجمله آن، الکترونیکی شدن همه اجزای فرآیند ارسال مدارک و 

مستندات منتخبان به ستاد بود.« 

امکاناخذمجوزنشریاتدانشجوییازطریقسامانهفرهنگیمهیاشد

عبدالحسین کلانتری، معاون فرهنگی و اجتماعی وزیر علوم گفت: »سامانه درگاه جامع فرهنگی 

دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی کشور به منظور ساماندهی، انسجام بخشی و پایش مستمر 

فرآیندهای فرهنگی مختلف در سطح دانشگاه ها طراحی و راه اندازی شده است.« وی ادامه داد: 

»سامانه درگاه جامع فرهنگی دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی کشور ضمن وحدت بخشی 

به رویه ها، اسباب آن را فراهم می آورد تا مرکز اطلاعات فرهنگی دانشگاه ها شکل بگیرد و از این 

طریق زمینه مدیریت فرهنگی اطلاعات محور فراهم شود.« 

وی افزود: »دسترسی سهل الوصول به کارنامه فرهنگی دانشجویان، اساتید و دانشگاه ها یکی از 

مزیت های این سامانه یکپارچه است که قابلیت امتیازدهی و مقایسه فرهنگی میان دانشگاه ها را 

فراهم کرده و می تواند زمینه ساز رقابت و پویایی فرهنگی شود.« او افزود: »فرآیند اخذ مجوز نشریه های 

دانشجویی از طریق سامانه درگاه جامعه فرهنگی برای همه دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی 

فراهم شده است. همچنین مدیریت و نظارت بر فعالیت گروه ها و تشکل های دانشجویی یکی 

دیگر از قابلیت های این سامانه است.«

مراکزتوسعهفناوریهایمرتبطباهوشمصنوعیراهاندازیمیشود

روح الله دهقانی فیروزآبادی، معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری 

راه اندازی مراکز توسعه فناوری های مرتبط با هوش مصنوعی در ماه های آینده را از برنامه های 

کشور برای توسعه این فناوری نام برد و افزود: »این مراکز به امکانات مناسبی برای محققان 

برای توسعه فناوری ها از جمله هوش مصنوعی مجهز شده اند.« دهقانی فیروزآبادی، دنیای 

اقتصاد دیجیتال را دنیای بدون مرز توصیف کرد و ادامه داد: »از این طریق می توان ارتباطات 

گسترده ای با تمام دنیا ایجاد کرد به امید اینکه عدالت و رشد و تعالی انسانی با کمک این 

شرکت ها در همه دنیا رخ دهد.« 

دهقانی فیروزآبادی درخصوص پیشرفت های کشور در هوش مصنوعی خاطرنشان کرد: »یکی 

از موضوعات جدی مورد توجه جمهوری اسلامی ایران پیشرفت در حوزه هوش مصنوعی است؛ 

از این رو محققان زیادی در این حوزه در کشور حضور دارند، ضمن آنکه برنامه ریزی هایی 

برای دستیابی به توسعه این حوزه صورت گرفته است.« به گفته او بهترین روش توسعه، 

ایجاد محتوای ملی است که همه بازیگران اکوسیستم نوآوری در آن تعریف شده باشند. 

اعطایتسهیلاتخدمتنظاموظیفهتخصصیبهدانشآموختگان

 سیدمحمدصادق موحد، معاون آینده سازان بنیاد ملی نخبگان گفت: »تسهیلات خدمت 

نظام وظیفه تخصصی این بنیاد با هدف استفاده بهینه از فرصت خدمت نظام وظیفه 

دانش آموختگان داخل و خارج از کشور در راستای حل مسائل دستگاه های مختلف و 

تسهیل شرایط خدمت اعطا می شود.« 

او افزود: »طرحی به نام امریه سرباز نخبه در بنیاد نخبگان وجود ندارد البته موضوع امریه 

خاص افراد مستعد نیست. هر دستگاهی با رایزنی با مسئولان امریه نظام وظیفه می تواند 

ظرفیتی را برای خودش بگیرد و در قالب آن، افرادی را به صورت امریه، به کار بگیرد.« او گفت: 

»با توجه به اهمیت جایگاه نیروی انسانی در شرکت های دانش بنیان، موضوع امریه در این 

شرکت ها نیز درحال حاضر با مدیریت معاونت توسعه شرکت های دانش بنیان انجام می شود 

و اساسا این سازوکار فعلا به بنیاد ملی نخبگان ارتباطی ندارد. با این وجود براساس استعلام 

انجام شده از معاونت مربوطه باید خاطرنشان کرد که امریه ۲۴ ماه است و شخص متقاضی 

پس از طی مراحل اولیه و کسب امتیازات لازم می تواند از این تسهیلات بهره مند شود.« 

تعدادرشتههایورزشیلیگدانشگاهیافزایشمییابد

هاشم داداش پور، رئیس سازمان امور دانشجویان گفت: »دانشجویان بخش عظیمی از قشر جوان 

جامعه را تشکیل می دهند و توجه به سلامت آنها از ابتدای قبول مسئولیتم در این سازمان از اولویت ها 

و ضرورت های اساسی تلقی شده است به طوری که پس از پایان کرونا این سازمان اقدام به برگزاری 

فعالیت های ورزشی وسیعی در سطح دانشگاه های کشور کرده است.« وی با بیان اینکه برگزاری 

مسابقات ورزشی در دانشگاه ها سبب می شود تا ورزش بخشی از موجودیت و هویت دانشگاه ها تلقی 

شود، خاطرنشان کرد: »المپیاد دانشجویان شاهد و ایثارگر، المپیاد ورزش های همگانی، یونیورسیاد 

دانشجویان جهان در کشور چین، فستیوال ورزش دانشگاهی در روسیه و لیگ سراسری از جمله 

مسابقات ورزشی است که دانشجویان در آن حضور خواهند داشت.« 

داداش پور با اشاره به اینکه سهم دانشگاه ها در ورزش باید افزایش یابد، ادامه داد: »با همکاری 

فدراسیون ورزش های دانشگاهی، لیگ های سراسری را در سه رشته  ورزشی راه اندازی کرده ایم و 

برای سال جاری با همکاری فدراسیون ملی ورزش های دانشگاهی، اداره کل تربیت بدنی سازمان 

امور دانشجویان و پژوهشگاه تربیت بدنی تعداد آنها را به ۷ رشته افزایش خواهیم داد.« 
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 مدارس سما 
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دهید؟آیابرنامههایشـــما

براساس»سندتحول«پیش

میرودیاخیر؟

مدارس سما چند ویژگی دارند 

که لازم می دانم ابتدا بیان کنم 

و بعد بـــه برنامه های فرهنگی 

بپردازم. یکـــی از ویژگی های 

مهم مدارس سما این است که 

بزرگ ترین شـــبکه مدرسه ای 

غیردولتی کشـــور محسوب 

می شود. تقریبا 8۰۰ مدرسه 

در کل کشـــور و بالغ بر ۱5۰ 

هزار دانش آمـــوز زیرمجموعه 

مدارس ســـما هســـتند. در 

مـــدارس غیردولتـــی، چنین 

حجم و تعدادی نداریم. 

نکته بعدی این اســـت که مدارس سما زیرمجموعه دانشگاه 

آزاد هستند؛ یعنی مدارس سما مزیت رقابتی دارد چون به یک 

مجموعه بزرگ علمی در کشور وابسته است و از ظرفیت های 

مـــادی و معنوی این مجموعه بزرگ هـــم می تواند و هم باید 

استفاده کند. در ابتدای صحبت هایم عرض کردم ما در تمام 

نقاط کشور، مدرسه سما داریم. تنوع فرهنگی، قومی و قبیله ای 

و حتی مذهبی در مدارس سما مشاهده می شود. 

ارتباطمدارسسمابادانشگاهآزادبهصورتدقیقچگونه

تعریفمیشود؟

مدارس ســـما به غیر از اینکه زیرمجموعه دانشـــگاه به شمار 

می روند، تنها مجموعه ای است که شاید از پیش دبستانی تا 

دکتری و تحصیلات عالیه برای تعلیم و تربیت انسان، سیستم 

و ریل دارد. دانشـــگاه آزاد و مدارس سما در ذیل این سیستم 

قرار دارند. اگر در آینده جریان مهدهای کودک دانشگاه آزاد، 

قوت بیشتری بگیرد، این حلقه کامل تر خواهد شد. بنابراین 

ما می توانیم مدل های تربیتی را در کشور معرفی کنیم تا بچه 

از 5، 6 ســـالگی شـــروع کرده، دکتری بگیرد. او در این مدل 

تربیتی بالا می آید و در 3۰ ســـالگی دارای تحصیلات عالیه 

اســـت. این حلقه ها باید به همدیگر پیوســـته باشند و پازل 

تربیتی کامل شود. 

در سیســـتم تربیتی به جورچین یا قطعات متصل به یکدیگرِ 

تربیت اعتقاد داریم. تربیت یک نقطه نیست بلکه در تک تک 

رگ های فعالیت های ما ســـاری و جاری است. اگر این گونه 

بنگریم، می بینیم هیچ مدرسه دیگری در کشور و شاید بدون 

اغراق در دنیا، ویژگی های مدارس سما را ندارد.

 

 کار فرهنگی و تربیتی
کاری تک نقطه و محصول نیست

درمعاونتفرهنگی،هنریوتربیتبدنیســـازمانسما

چهاقداماتیبرایپیشرفتاینمدارسانجامدادهاید؟

نکته اول، اسم معاونت فرهنگی، هنری و تربیت بدنی است. 

اعتقاد داریم کار فرهنگی و تربیتی، کاری تک نقطه و محصول 

نیست بلکه در همه ساحات کاری انسان و وجود آدمی ریشه 

دارد. وقتی هنر و تربیت بدنی کنار فرهنگ قرار می گیرند، واقعا 

هنر و تربیت بدنی جزء زمینه سازان و پایه های مهم فرهنگی و 

تربیتی به شمار می روند. ساعت ورزش و تربیت بدنی بچه ها 

را پُر اثرتر از ســـاعت پرورشی آنها در بحث فرهنگی و تربیتی 

می دانیم. ســـاعتی که بچه ها در حال بازی هستند، موثرتر 

اســـت. همچنین هنر را در سیســـتم تربیتی پُراثر می بینیم، 

لذا ســـعی کرده ایم در همه برنامه ها، نظام یکپارچه تربیتی 

را لحاظ کنیم. 

بخشنامه ای به نام قرآن، عترت و طرح قدس در مدارس سما 

داریم. در طرح قدس، جنبه های هنری بخشنامه، جشنواره 

و مســـابقه فرهنگی، هنری و قرآنی بسیار قوی است. از سال 

گذشته، این جنبه ها قوت بیشتری گرفته اند. سعی کرده ایم 

نگاه به هم پیوســـته سیســـتم تربیت که انسان را یک موجود 

می داند را گسترش دهیم. نمی توانیم انسان را تکه تکه در نظر 

بگیریم و بگوییم این قســـمت مخصوص علم، قسمت دیگری 

مربوط به شغل، بخشی برای زندگی و تکه ای نیز متعلق به دین 

است. وقتی قرآن، آدم ها را تربیت می کند، در بستر زندگی پیش 

می رود. به طور مثال مردم را در بستر زراعت، دیندار می کند. 

ا تَحْرثُُونَ )آیا هیچ درباره  خداونـــد در قرآن می فرماید أفََرأَیَتُم مَّ

آنچه کشـــت مى کنید اندیشـــیده اید؟( در ادامه می خوانیم 

أنَْتُـــمْ تَزْرعَُونَه ام نَحْنُ الزاّرعُِونَ 

)آیا شـــما آن را مى رویانید یا ما 

مى رویانیم؟( قرآن، توحید را در 

بستر کشاورزی بیان می کند. 

روش قـــرآن اینچنین اســـت. 

این گونـــه نیســـت که کلاس 

جداگانه ای داشـــته باشیم. 

کوشـــیده ایم در مدارس سما، 

این نـــگاه را در همه برنامه ها 

اجرا کنیم.

 

  نیـــروی انســـانی 
مهم تریـــن عنصـــر در 

اشاعه فرهنگ است
نکتهبســـیارمهمبرایکار

فرهنگـــیوتربیتیازنگاه

شماچیست؟

آنچه ما در نظر گرفته ایم نیروی 

انسانی است. فرهنگ در مدارس، سه ضلع دارد؛ یکی، نیروی 

انسانی، بعدی محتوا و دیگری محیط است. ما فکر می کنیم 

نیروی انســـانی مهم ترین عنصر در بحث اشاعه، ترویج و جا 

انداختن فرهنگ محســـوب می شود. اگر نگوییم »تمام« ولی 

»غالـــب« و بیش از 8۰ درصد فعالیت هـــا و توان خود را برای 

نیروهای انسانی در بحث فرهنگی مدارس سما گذاشته ایم. 

نیروی انسانی اعم از معاون سمای استان، کادر زیرمجموعه 

ستاد سما در هر استان، مدیر مدرسه، معلم های مدرسه، مربی 

پرورشـــی، معلم تربیت بدنی و معلم هنر تا سرایدار و خادمان 

مدرسه اســـت. در معاونت فرهنگی، هنری و تربیت بدنی به 

اندازه خودمان ســـعی کرده ایم نوع نگاه در انتخاب و جذب 

نیروی انسانی و همچنین توانمندسازی، ارزیابی و نظارت بر 

او ویژه باشد. اگر نیروی انسانی خوبی در جایی حتی یکی از 

دوردســـت ترین نقاط کشور مشغول باشد و حتی برنامه ای به 

او ندهیـــم، او کار خود را انجام می دهد و جلو می برد و اتفاقا 

تمام موارد را به درســـتی انجام می دهد. از ســـوی دیگر اگر 

نیروی انســـانی درستی نباشد، در صورت ارائه محتوا، برنامه 

و بخشـــنامه خوب نیز هیچ خروجی مفیدی نخواهد داشت، 

لذا تمام توان خود را معطوف به جذب نیروی انسانی توانمند 

کرده ایـــم. البته زیرمجموعه های مربوط چندان در اختیار ما 

نیستند ولی تلاش کرده ایم در مصاحبه مدیران مدرسه و دیگر 

نیروهای انســـانی دخالت کنیم؛ به ویژه افرادی که به صورت 

مســـتقیم با ما کار می کنند. بیشترین تعداد نیروهایی که در 

مدرســـه کار می کنند، با معاونت فرهنگی در ارتباط هستند. 

مثلا مربی پرورشـــی، معاون پرورشی، معلم هنر، معلم قرآن، 

معلم ورزش، تربیت بدنی و سلامت به شکل مستقیم با ما کار 

می کنند. سعی کرده ایم انسان های شایسته ای وارد مدرسه 

شـــوند. همه ما دغدغه داریم که بچه های خود را به دست چه 

کسی می ســـپاریم؟ می خواهیم به طور دقیق این دغدغه را 

به تمام نقاط کشـــور تعمیم دهیم و خیال خانواده ها را راحت 

کنیم. تعهد و تخصص مربی و معلم باید مشخص باشد. سفت 

و ســـخت پای کار ایستاده ایم و کوشیده ایم نیروهای خوبی را 

در این زمینه، هم انتخاب کرده، هم پرورش دهیم و هم نظارت 

خوبی داشته باشیم و البته به طور دائم از کانال های مختلف 

با آنها در ارتباط خواهیم بود. 

  طرح فلسفه برای کودک را آغاز کردیم
چهطرحهاییمدنظرداریدتاتحولیدرسیستمآموزش

سنتیایجادکنید؟

طرح هایی در حال انجام اســـت؛ یکی از آنها درخصوص نوع 

نگرش به فرهنگ و درس خواندن و حتی دنیا بوده که در قالب 

»فلسفه برای کودک« تدریس می شود. این طرح سال ها پیش 

در کشـــورهای دیگر آغاز شد. مقام معظم رهبری در دهه 8۰ 

تاکید کردند ما باید این کار را برای مدارس کشور شروع کنیم. 

مدارس سما در دهه 8۰ حرکتی انجام داد ولی به طور جدی از 

سال ۱3۹8 در مدارس سما دست به کار شدیم. معلم ها به ویژه 

معلم های پایه دبستان را آموزش دادیم که چگونه با بچه ها کار 

کنند تا تفکرآموزی شکل بگیرد و نظام تعلیم و تربیت بر مبنای 

تفکر باشد. جای این حلقه در نظام حافظه محور به شدت خالی 

است. ما سعی کردیم در آموزش کادر مدارس، تغییری ایجاد 

کنیـــم. در دوره اول ۱۴۰ معلم را به صورت آزمایشـــی به کار 

گرفتیـــم و در دوره بعد حدود 8۰۰ یا ۹۰۰ معلم را در کشـــور 

جذب کردیم؛ اتفاقی که شاید در کشور بی نظیر باشد، حتی 

در آموزش وپرورش، چنین اقدامی صورت نگرفته بود. حدود 

۹۰۰ معلم را بر مبنای فلسفه برای کودک، آموزش دادیم تا به 

کلاس بروند و با روش های مورد نظر ما درس بدهند. در حال 

انجام مراحل بعدی کار هستیم.

 

حدوددوسالپیش،طرحیبهنام»فبک«داشتید...

»P for C« بلـــه، همـــان »فلســـفه بـــرای کـــودک« یـــا 

 )Philosophy for children( است. این طرح در حال پیگیری 

است. پیشتر هم گفتم دوره نخست با ۱۴۰ نفر شکل گرفت و دوره 

بزرگ ۹۰۰ نفری نیز داشتیم. از میان آنها ۲۰۰ معلم را به عنوان 

لیدرها و راهبران منطقه خودمان انتخاب کردیم. ان شاءالله در 

فصل تابستان سال جاری، آموزش آنها را در دستور کار داریم. 

طرحی را با موسســـه ای جلو می بریم که جشنواره »فیلسوف 

کوچک« نـــام دارد. می خواهیم محتوایـــی که بچه ها تولید 

می کنند را تبدیل به جشـــنواره کنیم تا دیده شـــود. این کار 

هم تاکنون در سیستم تعلیم و تربیت ایران بی سابقه است. 

  استعدادیابی را در مدارس سما کلید زده ایم
یکیازنقدهاییکهبهسیســـتمآموزشیواردمیشود،

کمتوجهیبهفقرحرکتیمیاندانشآموزاناست.برای

حلاینمعضلنیزتدبیریاندیشیدهاید؟

در بحث تربیت بدنی نیز کارهای بســـیار خوبی صورت گرفته 

اســـت. استعدادیابی را در مدارس ســـما کلید زده ایم. با ۱۰ 

فدراســـیون وارد مذاکره شده ایم. ســـه مورد بالفعل شروع به 

کار کرده اند؛ فدراســـیون ووشو، کشتی و تکواندو. در تهران، 

مرکز استعدادیابی داریم و کار خود را جلو می برند. ان شاءالله 

در استان های دیگر هم طرح استعدادیابی را انجام خواهیم 

داد. دانش آموزان را بر این مبنا به ســـوی روش ها و منش های 

مطلوب سوق می دهیم. 

کار دیگری هم به صورت ویژه در حوزه تربیت بدنی انجام داده ایم. 

این اقدام جزء کارهایی بوده که تاکنون در آموزش و پرورش انجام 

نشده است؛ تاسیس و ترویج زورخانه های دانش آموزی. این 

موارد کارهای برجســـته محسوب می شـــوند وگرنه اقدامات 

ریز زیادی کرده ایم. ما فرهنگی ســـنتی در ورزش ایران به نام 

»زورخانه« داریم که مربوط به دوران قبل از اســـلام است. بعد 

با اسلام و حتی عرفان اسلامی ممزوج شد و قالب جدیدی به 

خود گرفت. زورخانه را در بسیاری از موارد، شاخه ای از عرفان 

اسلامی می دانیم. این رشته، خصوصیاتی دارد که به جد معتقد 

هستیم هیچ ورزش دیگری در دنیا ندارد. خودم اعتقاد دارم ۹۰ 

درصد ورزش زورخانه ای، فرهنگی است تا ورزشی. همچنین 

تنها ورزشی در دنیا محسوب می شود که همراه با خود، موسیقی 

زنده، رسمی و بسیار هیجان انگیز دارد. 

البته در باشگاه های بدنسازی می بینیم افراد همراه با موسیقی 

ورزش می کنند، اما زنده نیســـت و تاثیر زیادی هم ندارد ولی 

موسیقی زورخانه متناسب با فرهنگ ایران است. سعی کردیم 

به ترویج این رشته ورزشی در کشور بپردازیم. تفاهمنامه ای با 

فدراسیون پهلوانی و زورخانه ای 

امضـــا کردیم. اکنـــون چند 

زورخانه در شـــهرهایی مانند 

مشهد، یزد و همدان تاسیس 

شده اســـت. به تمام مدارس 

ســـما اعلام کرده ایم با هیات 

زورخانه ای استان خود مذاکره 

کنند؛ چراکه تفاهمنامه های ما 

جاری است. 

  زورخانه های پرتابل را 
ایجاد کردیم

درحالحاضرچندزورخانه

درکشوردارید؟

در دو شهر مشهد و یزد، زورخانه 

تاسیس کرده ایم. دانشگاه آزاد در شهر همدان، زورخانه داشت 

و مدارس سمای استان می توانند استفاده کنند. اتفاق جدیدی 

هم رخ داده و به تعبیری زورخانه های پرتابل ایجاد شده است. 

منظوراززورخانههایپرتابلچیست؟

یعنی چند سازه می گذارند و بدون اینکه گود زورخانه در زمین، 

حفر کنند و زورخانه شـــکل می دهند. تاسیس زورخانه کامل 

هزینه بر اســـت و کار سختی نیز محسوب می شود، در بعضی 

موارد از زورخانه پرتابل استفاده می کنیم. همچنین زورخانه هایی 

از گذشته در شهرهای کشور وجود دارند و معمولا در خیلی از 

ساعات روز خالی هستند. این زورخانه ها موظف هستند فضا را 

در اختیار مدارس سما بگذارند و ساعت هایی را به آموزش بچه ها 

بپردازند. مرشد می آورند و آموزش صورت می گیرد. 

کار خـــوب دیگری نیز انجام شـــد و بازخـــورد خیلی زیبایی 

نیـــز دریافت کردیـــم. چندی پیش زمان مســـمومیت های 

دانش آموزان، فضای بســـیار بدی ایجاد شد اما کاری انجام 

دادیم که شور و نشاط زیادی به وجود آورد. مرشدی را با ضرب 

و زنگ سر صف بردیم و دانش آموزان، مراسم صبحگاهی را با 

ضرب زورخانه برگزار کردند. دخترانه و پسرانه ندارد و دخترها نیز 

به این تمرینات پرداختند. »زنگ پهلوانی«، بازخورد بسیار خوبی 

داشت. ابتدا به مناسبت ولادت امیرالمومنین علی )ع( در روز 

سیزدهم ماه رجب سال گذشته انجام شد ولی به قدری استقبال 

شـــد که گفتیم تا آخر سال به 

هر تعداد که دوست داشتید، 

ادامه بدهید. هفته ای یک بار 

مرشـــد سر صف حاضر شود و 

مراســـم صبحگاهی را با زنگ 

زورخانه آغاز کند. چنانکه گفتم 

فضای خیلی خوبی پدید آمد. 

سعی کردیم ذائقه  هنجارهای 

فرهنگـــی خودمـــان را میان 

بچه ها جـــا بیندازیم، در این 

صورت آنها به سراغ ذائقه های 

دیگر نمی روند. 

در زمینه ســـرود هم کارهای 

خیلی خوب کشـــوری، حتی 

در سطح صداوسیما انجام شد. 

جشنواره سرود مهدویت و همچنین جشنواره تئاتر را داشتیم 

که جزء اقدامات خوب محسوب می شود.

 

  بخشنامه »پایگاه تابستانی« ابلاغ شد
بهســـراغفصلتابستانبرویم.برنامهایبرایاینفصل

نیزتدارکدیدهاید؟

بخشـــنامه »پایگاه تابستانی« را ابلاغ کرده ایم. آنچه هست را 

با رویکرد تربیتی، فرهنگی، هنری و ورزشی درنظر گرفته ایم. 

معمولا پایگاه تابستانی در خیلی از جاها، آدم را به یاد آموزش 

دروس می اندازد. البته در بســـیاری از موارد، چنین کاری را 

انجام داده و دروسی مانند ریاضی و فیزیک را آموزش می دهند 

ولی تاکید زیادی کرده ایم تا حد امکان به سراغ آموزش رسمی 

مدرسه ای نروند و فضا تربیتی باشد. پیش تر بخشنامه ای به نام 

»پنجشنبه های تربیتی« داشتیم. بچه ها در روزهای پنجشنبه 

کجا هستند؟ چرا باید در خانه باشند؟ مگر نظام تربیت، تعطیل 

می شود؟ درست اســـت فضای مدرسه در روزهای پنجشنبه 

شامل درس و کلاس نیست ولی می تواند تربیت را در بر بگیرد. 

در روزهای پنجشنبه، فضایی خودمانی و انُسیِ تربیتی برای 

مدرسه تعریف کردیم. در این فضا، مواردی مثل مهارت، ورزش 

و هنر قرار گرفته اما می خواهیم بچه دیگر دغدغه نمره، درس 

و کلاس نداشته باشد. اگر فضا مختص تربیت باشد؛ هم روی 

جذابیت مدرسه و هم رشد بچه ها موثر است. 

بـــرای فصـــل تابســـتان نیز 

ابلاغ  بخشـــنامه مخصوصی 

کرده ایـــم تـــا مدارس ســـما، 

فضای تربیتی ترسیم کنند. آنها 

می تواننـــد این کار را با ورزش، 

مهـــارت و هنرآمـــوزی انجام 

دهند. از مدارس خواســـته ایم 

این آموزش ها را در قالب پایگاه 

تابســـتانی برای دانش آموزان 

در نظر بگیرند. باید تاکید کنم 

نـــگاه ما به هنـــر، نگاهی ویژه 

اســـت. چند کار خاص انجام 

داده ایم. از آنجایی که ساعات 

هنر، ساعت های بلااستفاده و 

تقریبا مرده در مدارس محسوب 

می شود. مثلا نقاشی یا خطاطی به شکلی سطحی آموزش داده 

می شود. ما سعی کردیم هنر را با ذائقه های امروزی بچه ها و 

جوانان خودمان گره بزنیم. هنرهای روز و هنرهایی را مد نظر 

قـــرار دادیم که بچه بتواند محصـــول کارش را خودش ببیند. 

همچنین به هنرهای دیجیتال پرداختیم. طرح غنی ســـازی 

ساعات هنر را با موسسه »هنر و ما« طراحی کردیم. 

ابتدا معلمان هنر را آموزش دادیم، بعد آنها ســـر کلاس حاضر 

شده و بچه ها طی فرآیندی، آموزش هایی می بینند که امروز به 

دردشان می خورد. مثلا طراحی لوگو، فیلمسازی و مستندسازی 

را فـــرا می گیرند. اگر فرد بخواهد چنین آموزش هایی را ببیند 

باید به آموزشـــگاه برود، هزینه کـــرده و در دوره های مربوط 

شـــرکت کند. ما این آموزش ها را در ساعات هنر مدارس سما 

طراحی کرده و سعی کرده ایم هنر را حتی به درآمدزایی برای 

بچه ها گـــره بزنیم؛ این کار هم یکی از اقداماتی بود که ما در 

حوزه هنر انجام دادیم. 

طرحقـــدسچهتفاوتهایـــیباطرحقـــرآندروزارت

آموزشوپرورشدارد؟

»قـــدس« مخفف »قرآن در ســـما« اســـت. چنانکه می دانید 

آموزش و پـــرورش، طرح قرآن دارد. مدارس مـــا نیز از طرفی 

زیرمجموعه آموزش و پرورش محســـوب می شـــود و این طرح 

را اجرا می کند. خصوصیت طرح قدس این اســـت که اولا به 

هویت سمایی ها تبدیل شده، 

فـــرد می گوید در ســـما طرح 

قدس را اجـــرا می کنم. طبق 

آماری که استخراج کرده ایم، 

درصـــد شـــرکت کنندگان در 

طرح قدس بســـیار بیشتر از 

اعضای طـــرح قـــرآن وزارت 

آموزش و پرورش است. از طرفی 

در طرح قدس، بخش آموزشی 

داریم. بچه ها باید دوره آموزشی 

ببینند تا بتوانند مسابقه بدهند 

و از مرحله شهر به استان و بعد 

کشور برســـند. دوره آموزشی 

ما در طرح قدس، ویژه بوده و 

همچنین بخش هنری را تدارک 

دیده ایم. تولید پادکست و پوستر بر مبنای موضوعات قرآنی 

انجام می شود. 

 مهم ترین کار فرهنگی ما 
پاسداشت زبان فارسی است

امســـال رویکردی به همه عزیزان همکارم اعلام کرده ام که در 

همه طرح ها پیوست خانواده را وارد کنید. به آنها گفته ام اگر 

طرح قدس دارید، ببینید خانواده چگونه می تواند در آن دخیل 

شود. خانواده چه کاری می تواند انجام دهد؟ در طرح قدس، 

دو بخش دانش آموزی و کارکنان مدارس سما را داریم. در این 

دو بخش، هفت تا هشت رشته، هم شفاهی و هم کتبی داریم. 

کار ویژه دیگر ما پاسداشـــت زبان فارســـی است. احساس 

می کنیم مهم ترین کار فرهنگی ما به شـــمار می رود؛ چراکه 

بچه های ما باید با زبان فارســـی و ظرفیت محتواهای فارسی 

آشنا شـــوند. چندین سال »سعدی شناسی« را در دستور کار 

قرار دادیم. ســـعدی، حافظ، مولوی و دیگر شـــعرای بزرگ و 

همچنین شاهنامه خوانی و نقالی به صورت مسابقه در مدارس 

سما گسترده شده اند. این طرح نیز فضای خیلی خوبی ایجاد 

کرده است. سال گذشته مرحله کشوری را کنار آرامگاه جناب 

سعدی برگزار کردیم و بازخورد فوق العاده خوبی نیز گرفتیم. 

درخصوصدیگرطرحهایخودنیزصحبتکنید.

کار دیگری هم در دست داریم که فکر می کنیم خیلی تاثیرگذار 

باشـــد، جشنواره »آیین های سرزمین من«. هر استان یا حتی 

هر شهرستانی می تواند ســـنت ها اعم از غذاها، عروسی ها، 

لباس ها، گویش ها، مفاخر و جاهای دیدنی خود را به نمایش 

بگذارد. صنایع دســـتی نیز مشـــمول این جشنواره می شود. 

این جشـــنواره، هم عرق ملی و هم فرهنـــگ غنی ایران را به 

بچه ها انتقال می دهد. جشـــنواره آیین های ســـرزمین من، 

به جشـــنواره فاخری تبدیل شـــده که بچه ها واقعا از حضور 

در آن لذت می برند. دانشـــگاه های اســـتان های ما به مرکز 

و جایگاه برگزاری این جشـــنواره بدل شـــده اند. در استان ها 

می بینیم آموزش و پرورش از جشـــنواره آیین های ســـرزمین 

من الگو می گیرد. این جشـــنواره در زمینه مورد نظر ما بسیار 

اثرگذار بوده است.

 

تاســـیسمدارسمعارفاسلامینیزدرحیطهاختیارات

معاونتشمابود.راجعبهتاسیساینمدارس،صحبتهای

زیادیمطرحشدولیبعدازمدتیبهحاشیهرفت.تکلیف

اینمدارسبهکجاکشـــیدهشد؟درحالحاضرمدارس

معارفاسلامیوجوددارند؟

با طرح خاصی، مدارس معارف اسلامی را شروع کردیم. البته 

آقای دکتر بطحایـــی طراح این طرح بودند. تعداد معتنابهی 

مدارس معارف در کشور داریم، هم مدرسه مطهری و هم مدرسه 

صدرا در این حوزه مشـــغول به فعالیت هستند ولی ما مدارس 

معارف اسلامی را با رویکرد و کارکرد خاصی در نظر گرفته ایم. 

بحمدالله طی صحبتی که انجام شد، آقای دکتر طهرانچی و 

دیگر دوستان آمدند و استقبال زیادی صورت گرفت. 

آقای دکتر کبیری پیش تر معاون ســـمای مشهد بودند و بعد 

استعفا کردند. او مدیر راه اندازی معارف اسلامی در کل کشور 

بوده و سال گذشته دو مدرسه تاسیس شده است. یک مدرسه 

دخترانه در مشـــهد و یک مدرسه پسرانه شبانه روزی دوره اول 

در زابـــل با کمک کمیته امداد راه انـــدازی کرده ایم. بازخورد 

فوق العاده خوبی دریافت کردیم. مدرسه دخترانه در مشهد به 

برند مدارس سمای این شهر تبدیل شد؛ این درحالی است که 

شاید ابتدا تصور شود اقبال زیادی به مدرسه معارف وجود ندارد 

ولی بسیار خوب رشد کرد. امسال حتی درخواست داده اند که 

دوره اول نیز در این مدرسه راه اندازی شود. 

مدرسه زابل هم خیلی خوب بود. مدل همکاری بین بخشیِ ما 

با کمیته امداد نتیجه خوبی به دست داد. این کمیته، خوابگاه 

و امکانـــات خوابگاهی در اختیار گذاشـــتند و ما هم فضای 

فیزیکی و نرم افزار مدرسه ای فراهم کردیم. مدل خیلی خوبی 

در تاسیس مدرسه معارف شکل گرفت. ان شاءالله امسال حدود 

6 مدرســـه معارف راه اندازی خواهیم کرد. نمی خواهیم این 

مدارس بی دلیل گسترش پیدا کنند، بلکه به صورت نقطه ای 

و ظرفیت ســـنجی و البته آرام آرام پیش می رویم. دو مدرسه در 

اقلید فارس، یک مدرســـه دخترانه در زابل، یک مدرسه دیگر 

در مشـــهد، دو مدرســـه در یزد و احتمالا دو مدرسه در تهران 

تاسیس کنیم.

 

 مدارس معارف 
به رشته های دانشگاهی مرتبط متصل می شود 

ایناتفاقتاچهزمانیرخخواهدداد؟

برای ســـال تحصیلی جدید انجام خواهد شد. سال گذشته 

تحصیلی که به تازگی پایان یافت، دو مدرســـه داشتیم و سال 

بعد چند مدرسه ای که عرض کردم، ان شاءالله تاسیس خواهند 

شد. دو مدرسه در سال تحصیلی ۱۴۰۲-۱۴۰۱ فعال شده اند. 

در سال تحصیلی ۱۴۰3-۱۴۰۲ که از مهرماه سال جاری آغاز 

می شـــود، 6 مدرسه جدید هم اضافه می شوند. این مدارس، 

شبکه ای مدرسه ای با رویکرد خاص خواهند شد. آقای دکتر 

طهرانچـــی با نگاه خوب خود خیلـــی دقت کرد و گفت طرح 

۴-3-3 برای مدارس معارف بنویسید. 

ســـه سال در متوسطه اول، سه سال در متوسطه دوم و چهار 

سال بعدی را به صورت پیوســـته در دانشگاه تحصیل کنند. 

چنیـــن طرحی درحال نگارش اســـت تا مـــدارس معارف به 

رشـــته های دانشگاهی مرتبط متصل شـــوند و دانش آموزان 

بدون کنکور روی صندلی های دانشگاهی بنشینند. چنانکه 

گفتم رویکرد خاصـــی را مدنظر داریم؛ این اقدام هم ازجمله 

نقاط مسئولیت های اجتماعی دانشگاه آزاد بوده که درحال 

انجام است.

 

معیارودلیلانتخابواحدهابرایتاسیسمدارسمعارف

اسلامیچهبودهاست؟چهظرفیتیدرآنشهرهادیدید؟

چند مورد مطرح اســـت؛ اولا کشـــش محیط شـــهر و استان 

مدنظر است.

یعنیحتمابایدشهرهایمذهبیباشند؟

بله، بهتر است چنین شهرهایی باشند. معیار دیگر این است 

که مدارس صدرا و شهید مطهری در آن شهرها دارای مدرسه 

نباشند، چون هر شهر کشش مشخصی دارد. نکته دیگر اعتقاد 

معاون سمای ماست که پای کار باشد و بخواهد زیربار این کار 

برود؛ چراکه تاســـیس مدارس معارف اسلامی درآمدزا نیست 

و برخلاف مـــدارس دیگر نمی توانید از خانواده دانش آموزان 

پول بگیرید، بلکه باید هزینه کنید. از طرف دیگر از شـــورای 

عالی آموزش وپرورش، نیازسنجی کنیم و بپرسیم که در کدام 

مناطق، اگر مدرسه تاسیس کنید، بهتر است؟ در چه مقطعی 

و با چه جنســـیتی هم باشد؟ با این نیازسنجی، برنامه ریزی و 

برای تاسیس مدرسه معارف اقدام می کنیم. 

ایـــن مدارس، ارتباط وثیقی با حوزه علمیه دارند. در جاهایی 

مثـــل اقلیـــد، بحمدالله حوزه علمیه پـــای کار آمده و تامین 

فضای فیزیکی و ســـخت افزاری را برعهده گرفته است. آنها به 

ما گفته اند فقط شـــما در حوزه علمیه، مدرسه تاسیس کنید. 

این اتفاق نکته قابل توجهی است و به نظرم در تهران هم یکی، 

دو مدرسه اینچنینی خواهیم داشت.

 

چهتعدادمدرســـهبایدتاپایانســـالتحصیلی14۰5

تاسیسشوند؟

بـــه هیچ عنـــوان نمی خواهیم روی کمیت ایـــن مدارس کار 

کنیم، بلکه درنظر داریم پنج یا ۱۰ مدرســـه ولی با کارکردی 

ویژه در کل کشـــور داشته باشـــیم. چهار رشته نظری شامل 

ریاضی، تجربی، انسانی و معارف اسلامی تعریف شده اند. چرا 

رشـــته معارف اسلامی داریم؟ 

برای اینکه فرد در حوزه معارف 

اسلامی تقویت شود و بعدها در 

جامعه مدافع معارف اسلامی 

باشـــد. درواقع مثل یک طلبه 

عمل کند، لـــذا با این رویکرد 

به شـــدت از کمیت گرایـــی و 

افزایش بی برنامه این مدارس 

جلوگیری کردیم. کوشـــیدیم 

آرام آرام و با ظرفیت ســـنجی و 

مصاحبه های تک به تک پیش 

برویم. 

برای مدرسه معارف اسلامی در 

زابل، شاید با ده ها نفر مصاحبه 

کردیم تا در بخش کادر به کار 

گرفته شوند. در آخر به یک تیم 

رسیدیم. با همه بچه ها و حتی 

خانواده هـــای آنهـــا مصاحبه 

کردیم، درحالی که در دیگر مدارس سما این رویه وجود ندارد. 

رویکرد ویـــژه ای اتخاذ کردیم، چون فرد می خواهد در آینده، 

انسان خاصی در جامعه شود و بتواند بار بزرگی را بردارد.

 

 بیش از 150 هزار دانش آموز 
در 800 مدرسه داریم

چهتعداددانشآموزونیرویانســـانیدرمدارسســـما

مشغولبهتحصیلوکارهستند؟

بیش از ۱5۰ هزار دانش آموز در 8۰۰ مدرسه داریم. نزدیک به 

۱۲ هزار نفر در مدارس سما کار می کنند؛ از مدیران ستادی 

سمای استان ها گرفته تا کادر مدرسه.

 

چندمدرسهدخترانهوچهتعدادیپسرانههستند؟

تقریبا 5۱ تا 5۲ درصد مدارس دخترانه و حدود ۴8 تا ۴۰ درصد 

پسرانه هستند. نصف این مدارس در مقطع دبستان فعالیت 

می کنند و نصف دیگر متوسطه اول و دوم محسوب می شوند. 

نسبت به دبستان های ما اقبال زیادی وجود دارد. دبستان های 

ما در شهرســـتان ها برند به شمار می روند، به طورمثال چندی 

پیش به سنندج سفر کردیم و دیدیم مراحل ثبت نام پایان یافته 

است. درواقع اعلام کرده اند ظرفیتی برای ثبت نام نداریم.

 

اقبالبهمدارسسمادرشهرستانهاچطوربودهاست؟

در غالب شهرها مخصوصا پایه دبستان وضعیت به این شکل 

بوده و اســـتقبال فوق العاده زیاد است. البته شهرهایی داریم 

که مدارس ســـما، قدرت و برند مدرسه را در شهر نداشته ولی 

غالب شهرها شـــرایط متفاوتی دارند و مدارس سما، انتخاب 

اول بچه هاست.

 

برنامهویـــژهایبرایدانشآموزاندختـــردارید؟خیلی

ازبرنامههایهنریوحتیورزشـــیبهســـختیشـــامل

دخترانمیشود.اشـــارهکردیدزورخانه،دخترانراهم

دربرمیگیرد...

در زورخانه نه ولی زنگ پهلوانی برای آنها اجرا می شود.

 

درمجموعدرحوزههایهنریوتربیتبدنی،بیشتربه

پسرانبهادادهمیشود.آیابرنامهایبرایدختراندارید؟

با اشـــاره آقای دکتر طهرانچی، طرحی به نام »دختران امروز، 

مادران فردا« نوشتیم. بنا داریم در مدارس دخترانه؛ از مقطع 

دبســـتان تا متوسطه دوم وارد شـــویم و برای دختران، برنامه 

ویـــژه ای طراحی کنیم. هدف ما این اســـت که بچه ها به ویژه 

دختران برای »زندگی کردن« آماده شوند. درس، علم و دانشگاه 

ســـر جای خود اما مهارت زندگی کردن مخصوصا زندگی یک 

زن در فرهنگ ما باید به دختران آموزش داده شود. این طرح 

در مراحل تصویب قرار دارد و ان شاءالله سال تحصیلی آینده 

به اجرا دربیاید. 

در استان ها به اشکال مختلف، کارهای ویژه ای برای دختران 

درنظر گرفته ایم، به طورمثال بحث مهارت آموزی و دست ورزی 

را مدنظر قرار داده ایم. در مدارس خود شـــعاری تحت عنوان 

»هر دانش آموز، یک مهارت« داریم. در مدارس دخترانه سعی 

کرده ایم مهارت آموزی هایی که مرتبط با دختران و روحیه، شغل 

و زندگی آنها باشد، انجام شود. ضمن اینکه برخی مدارس ما 

به شکل ویژه روی کار دختران و حتی تغذیه مخصوص آنها تمرکز 

کرده اند. مدرسه ای داریم که دختران با دستپخت خودشان از 

کادر مدرسه و پدران و مادران پذیرایی می کنند. 

هـــا  ختر د تیـــب  ین تر بد

کمبودهای فیزیولوژیکی بدن 

خود را با تغذیه ســـالمی که در 

مدرســـه به آنها داده می شود، 

مرتفع می کنند. حقیقتا آنچه 

خودمـــان راضی باشـــیم، در 

مدارس دخترانه به صورت خاص 

و ویژه اتفاق نیفتاده اســـت. از 

طرفی دشـــمن، هجمه خود را 

متوجه دختران مـــا کرده و ما 

هم راضی نیســـتیم. اقداماتی 

صورت گرفته و ان شاءالله نتیجه 

بهتر خواهد شد.

 

 جشـــنواره رسانه ای 
در مدارس با محوریت 
روزنامه »فرهیختگان« 

برگزار شود
صحبتپایانیشمارامیشنویم...

بعد از جلسه امروز متوجه شدم حقیقتا ظرفیت فوق العاده ای 

در همـــکاری و هماهنگـــی بین روزنامـــه »فرهیختگان« و 

مدارس ســـما مخصوصا بخش فرهنگی این مدارس وجود 

دارد. بحث استعدادیابی در ورزش را مطرح و پیشنهاد کردم 

که این کار را در حوزه خبرنگاری، روزنامه نگاری و رشته های 

مرتبط هم در مدارس ســـما انجام دهید. می توان جشنواره 

رســـانه ای در مدارس با محوریت روزنامـــه »فرهیختگان« 

برگزار کرد. 

می دانیم امروز رسانه یکی از بخش های مهم بحث تربیت است 

و ما از این نقطه ضربه می خوریم. بچه ها و خانواده های آنها این 

حوزه را چندان نمی شناسند. ما از سواد رسانه ای عبور کرده ایم 

و به تربیت رسانه ای رسیده ایم. دیگر بحث سواد مطرح نیست، 

بلکه تربیت مدنظر است، لذا می توانیم همکاری خیلی خوب 

و قابل توجهـــی در آموزش وپرورش و نظام های تعلیم و تربیت 

با روزنامه »فرهیختگان« داشـــته باشیم. هر دو متعلق به یک 

خانواده هســـتند و می توان کار ویژه ای انجام داد. از شـــما و 

همکاران تان نیز تشکر می کنم. 

ادامهازصفحه4

سارا طاهری
خبرنگار گروه دانشگاه 

 فرهنگ در مدارس، ســـه 
ضلـــع دارد؛ یکی، نیروی 
انســـانی، بعدی محتوا و 
دیگـــری محیـــط اســـت. مـــا فکر 
می کنیم نیروی انســـانی مهم ترین 
 عنصـــر در بحـــث اشـــاعه، ترویج و 
جـــا انداختـــن فرهنگ محســـوب 
می شـــود. اگر نگوییم »تمام« ولی 
»غالـــب« و بیـــش از 80 درصـــد 
فعالیت هـــا و تـــوان خـــود را برای 
نیروهای انســـانی در بحث فرهنگی 

مدارس سما گذاشته ایم

 بیش از 150 هزار دانش آموز 
در 800 مدرســـه داریـــم. 
نزدیک به 12 هـــزار نفر در 
مدارس ســـما کار می کنند؛ تقریبا 51 
تا 52 درصد مـــدارس دخترانه و حدود 
48 تا 40 درصد پســـرانه هستند. نصف 
این مدارس در مقطع دبســـتان فعالیت 
می کننـــد و نصف دیگر متوســـطه اول 

و دوم محسوب می شوند

 دو مدرســـه معـــارف 
اسلامی در سال تحصیلی 
1402-1401 فعال شده اند. 
در ســـال تحصیلی 1403-1402 که از 
مهرماه ســـال جاری آغاز می شـــود، 
6 مدرســـه جدیـــد هـــم اضافـــه 
می شـــوند. این مدارس، شـــبکه ای 
مدرســـه ای با رویکرد خاص خواهند 
شـــد. آقای دکتر طهرانچـــی با نگاه 
خوب خود خیلـــی دقت کرد و گفت 
طرح 4-3-3 برای مـــدارس معارف 

بنویسید

 ما از سواد رسانه ای عبور 
کرده ایـــم و بـــه تربیت 
رســـانه ای رســـیده ایم. 
دیگر بحث ســـواد مطرح نیســـت، 
بلکـــه تربیـــت مدنظر اســـت، لذا 
می توانیـــم همـــکاری خیلی خوب و 
قابل توجهـــی در آموزش وپرورش و 
نظام های تعلیـــم و تربیت با روزنامه 

»فرهیختگان« داشته باشیم

معاونفرهنگی،هنریوتربیتبدنیسازمانسمایدانشگاهآزاد
درگفتوگوبا»فرهیختگان«:
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   مدارس معارف 
   به رشته های دانشگاهی   
  مرتبط متصل می شوند
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